



DOI : 10.18572/1813-1190-2019-4-22-26

# Обеспечение прав обучающихся на отсрочку от призыва на военную службу: обзор решений Конституционного Суда Российской Федерации

**Рыбакова О.С.\***

**Цель.** Анализ решений Конституционного Суда Российской Федерации в сфере реализации обучающимися образовательных организаций права на образование в связи с действующим порядком предоставления права на отсрочку от призыва на военную службу. **Методология:** общенаучный, диалектический метод, сравнительно-правовой и метод системного анализа, что обеспечивает обоснованность полученных выводов. **Выводы.** На основе проведенного анализа практики Конституционного Суда Российской Федерации автором сделан вывод о необходимости законодательного урегулирования порядка предоставления гражданам, достигшим призывного возраста в период обучения в школе, права на отсрочку от призыва на военную службу в связи с обучением не только по программам среднего профессионального образования, но и по программам бакалавриата (специалитета), магистратуры, без учета ранее реализованного права граждан на отсрочку в период обучения в школе. **Научная и практическая значимость.** Основные выводы исследования отражают необходимость внесения соответствующих изменений в действующий порядок предоставления отсрочки от призыва на военную службу гражданам с целью соблюдения принципа равенства прав и свобод человека и гражданина.

**Ключевые слова:** право на образование, право на отсрочку от призыва на военную службу, Конституционный Суд Российской Федерации, конституционный контроль, принцип равенства прав и свобод человека и гражданина.

## Enforcement of Students' Rights to Deferred Military Service: A Review of Judgments of the Constitutional Court of the Russian Federation

**Rybakova O.S.\*\***

**Purpose.** Analysis of the decisions of the constitutional Court of the Russian Federation in the sphere of implementation of the right to education by students in connection with the current procedure of granting the right to deferral of conscription. **Methodology:** general scientific, dialectical, comparative legal and system analysis method, which ensures the validity of the findings. **Conclusions.** Based on the analysis of the practice of the constitutional Court of the Russian Federation, the author concludes that it is necessary to legislate the procedure for granting citizens who have reached the age of conscription during the period of schooling the right to a postponement from conscription for military service in connection with training not only for secondary vocational education programs, but also for bachelor's (specialty) and master's degree programs; without taking into account the previously realized right of citizens to a postponement during the period of schooling. **Scientific and practical significance.** The main conclusions of the study reflect the need to make appropriate changes to the current procedure for granting deferral of military service to citizens, in order to comply with the principle of equality of rights and freedoms of man and citizen.

**Keywords:** right to education, right to deferral of conscription, the Constitutional Court of the Russian Federation, constitutional control, the principle of equality of rights and freedoms of man and citizen.

\* **РЫБАКОВА ОЛЬГА СЕРГЕЕВНА**, старший научный сотрудник Научного центра правовой информации при Министерстве юстиции Российской Федерации (Минюст России), кандидат юридических наук, orro21@yandex.ru

\*\* **RYBAKOVA OLGA S.**, Senior Research Scientist of the Legal Information Research Center under the Ministry of Justice of the Russian Federation, Candidate of Legal Sciences

